
سرخط خبر

کرباسیان:  حذف شبنم پیشنهاد من بود
ما قان��ون کم نداریم و س��ند چش��م انداز 
هم براساس قانون نوش��ته شده و من هم اگر 
به عن��وان وزیر اقتصاد انتخاب ش��وم، مجری 
همان قانون هس��تم. به گزارش فارس، مسعود 
کرباس��یان، گزینه پیش��نهادی وزارت اقتصاد 
در نشست هم اندیش��ی هیات رئیسه، رؤسای 
اتاق های سراسر کشور و رؤسای کمیسیون های 
اتاق ایران گفت: رشد اقتصادی به 12/5 درصد 
رس��یده و تورم یک رقمی ش��ده و اس��تمرار و 
تحول این س��یر یک امر اساس��ی اس��ت. وی 
افزود: من معتقدم متولی کارت بازرگانی خود 
اتاق بازرگانی است. کرباسیان ادامه داد: به نظرم 
برنامه ها نوشته شده و اگر اصلاحیه لازم دارد با 
هماهنگی مجموعه های ذی ربط از قبیل مجلس 
شدنی اس��ت. وی تصریح کرد: تقاضای ما این 
است که شما بگویید در استمرار رشد و بهبود 
رونق تولید در این زمان کم 4 س��اله چه کنیم 
و ش��ما من را از خودتان بدانید و به من کمک 
کنید؛ من توق��ع دارم همه با هم کمک کنیم 
و من دس��ت یاری به سمت شما دراز می کنم. 
وی اظهار داشت: هم اکنون 22 سازمان مجوز 
می دهند و من نتوانس��تم حت��ی یک عدد آن 
را ح��ذف کنم؛ فقط روز اول حضور در گمرک 
خدمت نعمت زاده رفتم و وی هم کد ش��بنم 
را حذف کرد و 4 س��ال ه��م دعوا تحمل کرد. 
کرباسیان با اشاره به موضوع قاچاق بیان داشت: 
بخ��ش زیادی از قاچاق یعنی حدود 9 میلیارد 
دلار آن از طری��ق کوله ب��ری، ته لنجی، کالای 
ملوانی و با مجوزهای قانونی وارد می شد که به 
پای قاچاق نوش��ته می شد؛ دولت در این باره با 
تصمیم گیری درست به نفع مرزنشینان و عموم 

مردم عمل کرد.

جمع آوری خط تولید پراید
تصمیم س��ایپا جمع آوری خط تولید پراید 
قبل از مهلت مقرر اس��ت بنابراین برای تمدید 
مهلت تولید این خودرو مذاکره ای نخواهیم کرد. 
رضا تقی زاده، معاون بازاریابی و فروش سایپا در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار داشت: براساس مصوبه 
شورای سیاست گذاری خودرو از ابتدای دی ماه 
1۳9۷ اس��تانداردهای اجباری تولید خودرو از 
55 مورد به ۸۳ مورد اس��تاندارد ارتقا می یابد. 
وی با بیان اینکه اس��تانداردهای جدید شامل 
م��واردی همچون سیس��تم ترم��ز اضطراری، 
هشدار تغییر مسیر خودرو، حفاظت از عابرپیاده 
در تصادفات، محدودکننده سرعت و تجهیزات 
ضدسرقت اس��ت، خاطرنش��ان کرد: براساس 
اظهارات مس��ؤولان س��ازمان ملی اس��تاندارد 
چند م��دل خودرو از جمله پرای��د و پژو 4۰5 
برای پاس کردن این استانداردها نیاز به تغییر 
پلت فرم دارند در غیر این صورت تولید آنها باید 
متوقف شود. در این زمینه سایپا تصمیم گرفته 
خود را با سیاس��ت های جدید دولت وفق دهد 
بنابراین تصمیمی برای مذاک��ره برای تمدید 
مهلت از رده خارج کردن پراید نداریم به گونه ای 
که تولید پراید قبل از مهلت تعیین ش��ده در 

دی ماه 1۳9۷ متوقف خواهد شد.

قیمت پیاز افتاد
با ورود پیاز از ش��هرهای بروجرد، ش��یراز و 
حاشیه تهران به بازار و عرضه بیشتر، قیمت این 
محصول به 25۰۰ تومان رسیده و به مرور بازهم 
کاهش خواهد یافت. حسین مهاجران، رئیس 
اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی در گفت وگو 
ب��ا فارس، درباره آخرین وضعیت عرضه پیاز در 
بازار و روند قیمتی آن اظهار داش��ت: از آنجایی 
که پیازهای تولیدی شهرس��تان های بروجرد، 
شیراز، شمال کش��ور و حاشیه تهران وارد بازار 
شده است، اکنون میوه فروش��ان پیاز سفید را 
کیلوی��ی 15۰۰ و پی��از زرد را کیلویی 2۰۰۰ 
تومان از میدان بارفروشان خریداری می کنند و 
قاعدتاً بین 25۰۰ تا ۳۰۰۰ آن را می فروش��ند. 
وی افزود: این درحالی است که تا هفته گذشته 
این محصولات را کیلویی 25۰۰ تا ۳۰۰۰ تومان 
خریداری می کردند. مهاجران همچنین اضافه 
کرد: تقریباً همه میوه جات قیمت متعادلی را در 
بازار دارن��د اما گیلاس تکدانه به دلیل چینش 
خاص و حس��اس ب��ودن کالا کیلویی 14 هزار 
تومان در میدان به فروش می رس��ید و پس��ته 
اکبری نیز که تازه وارد بازار ش��ده کیلویی 24 
هزار تومان به میوه فروش��ان فروخته می شود. 
وی زیاده خواهی کارگران میدان بار را که میوه 
از غرفه ها به داخل ماش��ین های میوه فروشان 
منتقل می کنند یکی از دردسرهای این روزها 
و عاملی برای افزایش هزینه میوه فروشان عنوان 
ک��رد و افزود: این موضوع به عنوان زیرچوبی از 
قدیم الایام وجود داشته اما رقم آن بسیار اندک 
بوده است. در ابتدا به ازای هر جعبه 2۰ کیلویی 
میوه 2 ریال به کارگران انعام داده می ش��د اما 
اکنون کار به جایی رس��یده که برای یک سبد 
2 کیلویی 2۰۰ تومان به زور می گیرند و برای 
حمل ی��ک وانت کوچک باید 2۰۰ هزار تومان 

حق زیرچوبی بدهیم.

 علی محمدبد، کارش��ناس صنعت سیمان با 
اشاره به اینکه در حال حاضر تعرفه سیمان ایران 
به عراق از 4۰ درصد به 45 درصد افزایش یافته 
است، گفت: این تصمیم در حالی گرفته شده که 
عربستان با پرداخت تعرفه  1۷ درصدی براحتی 
سیمان خود را در بازار عراق به فروش می رساند.

 حس��ن رکنی، مع��اون ام��ور دام وزیر جهاد 
کش��اورزی با اشاره به اثرات بیماری آنفلوآنزای 
مرغ��ی بر تولید تخم مرغ کش��ور گفت: اکنون 
قیمت کاملا کنترل ش��ده است اما اگر مجبور 

به واردات شویم این کار را انجام خواهیم داد.
 براس��اس رای دیوان عدال��ت اداری، مصوبه 
شورایعالی مالیاتی مبنی بر مشمول مالیات بودن 
تقبل زیان از محل حس��اب جاری سهامداران 

ابطال شد.
 ایسنا نوشت: وزارت خزانه داری آمریکا با ایجاد 
موانع حقوقی مانع تحقق قرارداد فروش چندین 
میلیاردی روس��یه برای ص��ادرات هواپیماهای 
مسافری سوخو سوپرجت 1۰۰ به ایران می شود.
 زهرا ممتازقمش��ه ای، کارشناس حوزه کار با 
اشاره به وجود ۳ میلیون بیکار تحصیلکرده در 
کشور می گوید اگر اعلام شود طرح کارورزی در 
ادارات دولتی و وزارتخانه ها با ماهی حتی 1۰۰ 
هزار تومان اجرا می شود، تعداد متقاضیان آن از 

۳ میلیون نفر هم خواهد گذشت!
 مسعود اسدپور، سرپرست پژوهشگاه فضای 
مجازی کشور گفت: براساس آمارهای مرکز ملی 
فضای مجازی تعداد کانال های عمومی فارسی 
زبان تلگرام امروز از مرز 555 هزار کانال گذشته 
و مطالب منتشر شده در این کانال ها نیز رکورد 
انتشار یک میلیارد مطلب را شکسته و به عدد 

1/1 میلیارد نزدیک شده است.
رئی��س  کریمی خراس��انی،  غلامحس��ین   
اتحادیه دس��تگاه های مخاب��رات و تلفن همراه 
با هش��دار درباره کلاهبرداری برخی شرکت ها 
از مصرف کنن��ده با ارائه بیمه برای تلفن همراه 
گفت: خریداران گوشی نباید بیمه تلفن همراه 

را بپذیرند.

تشخیص گمرکی کالاهای اصل 
از تقلبی

با الکترونیکی ش��دن تش��ریفات گمرکی، 
خدمت گیرن��دگان می توانن��د به ص��ورت 24 
ساعته تش��ریفات گمرکی کالاهای صادراتی، 
ترانزیتی و واردات��ی را بدون مراجعه حضوری 
انجام و کالای خود را به گمرک اظهار کنند. به 
گزارش ایسنا، بر این اساس هم اکنون خدمات 
ص��ادرات، واردات و ترانزی��ت در گمرک ایران 
الکترونیکی شده و خدمت گیرندگان می توانند 
فقط با یک بار مراجعه حضوری به نزدیک ترین 
گمرک محل و دریافت کد کاربری، تشریفات 
گمرکی کالاهای صادراتی، وارداتی و ترانزیتی 
 را از طریق س��ایت گم��رک ایران ب��ه آدرس

 www.irica.ir و لینک پنجره واحد تجارت 
فرام��رزی اینترنتی انجام دهند. با اس��تفاده از 
خدمات جدید گمرک می توان از قیمت واقعی، 
برند و کش��ور س��ازنده تمام کالاهای وارداتی 
باخبر ش��د و کالای مش��ابه اصلی یا تقلبی و 
گران را نخرید. همچنین این امکان با گمرک 
الکترونیک فراهم شده تا مردم از اصالت موبایل 
خود آگاه شوند، به طوری که از طریق پیامک 
کردن ک��د imei به ش��ماره ۳۰۰۰۸۸۸۷ یا 
مراجعه به آدرس اینترنت��ی می توان از قاچاق 
نبودن گوش��ی تلفن همراه خود مطمئن شد. 
از س��وی دیگر، امکان استعلام پروانه گمرکی 
برای مطمئن شدن خریداران کالا از اینکه آن 
کالا از مبادی گمرکی وارد شده یا قاچاق است 
از طریق این آدرس اینترنتی فراهم ش��ده و در 

دسترس همگان قرار گرفته است.

اعلام جزئیات بیمه بیکاری
بیمه بیکاری برای آن دسته از کارگران قبلًا 
شاغل که بدون میل و اراده خود از کار بیکار شده 
و مشمول قانون کار، قانون کار کشاورزی و قانون 
تامین اجتماعی باشند برقرار می شود. به گزارش 
ایسنا، کریم یاوری، مدیرکل حمایت از مشاغل و 
بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اعلام کرد: س��قف بیمه بیکاری ب��رای کارگران 
مش��مول به نس��بت س��ابقه کار برای کارگران 
مج��رد حداقل 6 ماه و حداکث��ر ۳6 ماه و برای 
کارگ��ران متاهل حداقل 12 م��اه و حداکثر 5۰ 
ماه اس��ت. وی افزود: مدت دریافت مقرری بیمه 
بیکاری جزو س��وابق پرداخت حق بیمه شده از 
نظر بازنشستگی، از کار افتادگی و فوت محسوب 
می ش��ود؛ کارگرانی که در زمان دریافت مقرری 
بیمه بیکاری به شغل یا مشاغلی گمارده شوند که 
میزان حقوق و مزایای آن از مقرری بیمه بیکاری 
متعلقه کمتر باش��د، مابه التفاوت دریافتی بیمه 
ش��ده از حساب بیمه بیکاری پرداخت می شود. 
وی  با بیان اینکه کارگران  بیمه ش��ده مکلفند 
ظ��رف ۳۰ روز از تاریخ بی��کاری با اعلام مراتب 
به واحد های تعاون، کار و رفاه اجتماعی آمادگی 
خود را برای اشتغال به کار تخصصی یا کار مشابه 
اعلام کنند، تاکید کرد:  مقرری بیمه بیکاری از 

روز اول بیکاری قابل پرداخت است.

وزیر

3اقتصاد

گ�روه اقتص�ادی: حذف علی طیب نی��ا، جوان ترین 
وزیر کابینه یازدهم که بیش��ترین تعداد رای اعتماد 
را دریافت کرده بود از همان تابس��تان 1۳94 کلید 
خ��ورد؛ ایامی که نامه بی س��ابقه وزرا علیه اقدامات 
اقتصادی بخش��ی از دولت آش��کار ش��د. به گزارش 
»وطن امروز«، نامه 4 وزیر اقتصاد، رفاه، دفاع و صنعت 
که به نامه رکود معروف شد خطاب به روحانی بود و 
در آن به رکود شدید شرکت ها اشاره شده و به دولت 
هش��دار داده ش��ده بود که اگر اقدامی عاجل در این 
باره صورت نگیرد اقتصاد وارد چالش بزرگی می شود. 
این نامه بی سابقه دولت یازدهم را شوکه کرد و سایر 
اعضای دول��ت را در حالت انفعال ق��رار داد و حتی 
سخنگوی دولت مجبور شد بگوید باید روی نامه مهر 
محرمانه می خورد!  در ادامه مش��خص شد این نامه 
انتقادی بی سابقه را طیب نیا، وزیر اقتصاد تهیه کرده 
و از ۳ وزی��ر دیگر امضا گرفته اس��ت.  در همان ایام 
اقتصاددانان حامی دولت و برخی مدیران دولتی انتقاد 
شدید به این اقدام کردند و حتی از وزرای امضاکننده 
نامه خواستند استعفا دهند و به روحانی توصیه کردند 
آنها را برکنار کن��د. حالا برکناری عملی طیب نیا 2 
سال بعد از آن نامه رخ داد و وی دیگر جایی در کابینه 
ندارد؛ وزیری که با توجه به سن و سالش سن کابینه 
را کاهش و با توجه به تحصیلات و سابقه علمی وزن 
علمی تیم اقتصادی را افزایش داده بود. از آن 4 وزیر، 
۳ وزیر از کابینه دوازدهم حذف شدند و فقط ربیعی، 
وزیر رفاه اس��ت که در قطار کابینه باقی مانده است. 
حالا دولتی ها بهانه های رنگارنگی برای حذف طیب نیا 
خواهند آورد. مثلا ت��رکان گفته وی ناراحتی قلبی 
داشته است اما کیست که نداند طیب نیا را از کابینه 
حذف کرده اند؟ یک مق��ام آگاه در وزارت اقتصاد در 
واکنش به اظهارات اکبر ترکان، مشاور رئیس جمهور 
و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مبنی 
بر اینکه طیب نیا وزیر اقتصاد به دلیل مشکل قلبی از 
حضور در کابینه دوازدهم انصراف داده است، به فارس 
گفت: متأسفانه برخی افراد برای پوشاندن حقیقت 
ب��ه دنبال مباحث فرعی و حاش��یه ای هس��تند که 
قطعا درست نیست. وی با رد مشکل قلبی طیب نیا 
و اظهارات گفته ش��ده، تصریح کرد: وزیر اقتصاد در 
سلامت کامل بوده و مباحث مطرح شده برای نمایان 
نشدن برخی اختلافات و دیگر مسائل است. این مقام 
آگاه با اشاره به اینکه علی طیب نیا با توجه به فراهم 
ش��دن ثبات و آرامش اقتصادی در کشور و کاهش 
تورم به دنبال زمینه سازی برای اصلاحات ساختاری و 

اساسی در اقتصاد بود، بیان کرد: لازمه این کار وجود 
ی��ک تیم هماهنگ در بخش های مختلف اقتصادی 
دولت اس��ت که بارها و بارها نیز کارشناسان به این 
موضوع تأکید داشته اند. این مقام مسؤول با بیان اینکه 
در رسانه ها و افکار عمومی به کرات موضوع هماهنگی 
تیم اقتصادی دولت یازدهم مطرح ش��ده بود، عنوان 
کرد: یکی از خواس��ته های طیب نیا برای حضور در 
کابینه دولت دوازدهم نیز فراهم شدن چنین بستری 
بود که ب��ه دلیل برخی مخالفت ه��ا، موافقت برای 
هماهنگی تیم اقتصادی و اتمام کار نیمه تمام فراهم 
نشد. این مقام آگاه در وزارت اقتصاد با تأکید بر اینکه 
طیب نیا بارها و بارها خواستار هماهنگی تیم اقتصادی 
دولت شده  بود، تصریح کرد: دلیل چنین پافشاری، 
هزینه زا ب��ودن اختلافات برای اقتص��اد، دولت و در 
نهایت مردم است که می تواند اثر منفی و نامطلوبی 

در رویکرد اتخاذشده به وجود آورد. 
جلال پور: طیب نیا بعد از جلسات اصل 44 قرص  ■

می خورد!
دیروز رئیس سابق اتاق ایران در واکنش به عدم 
حضور علی طیب نیا در کابینه دولت دوازدهم نوشت: 
تنها ایراد طیب نیا شاید کم تجربگی اش در تنظیم 
برخی مناسبات بود، شاید حرف هایی را زد که نباید 
می زد. شاید دست به قلم هایش بموقع نبود و شاید 
ه��م از دید بزرگان، کم »هماهنگ« بود. محس��ن 

جلال پور در کانال تلگرامی خود نوشت: در طول 4 
سال حضور علی طیب نیا در وزارت اموراقتصادی و 
دارایی، همواره با او در ارتباط بودم. امروز که می دانم 
وزیر اقتصاد نیس��ت و احتمالا دیگر هیچ پس��تی 
را قب��ول نخواهد کرد، می خواه��م کمی راحت تر 
درباره اش بنویس��م. آن روز که نمایندگان مجلس 
نهم با بیشترین رأی اعتماد به استقبال طبیب تورم 
رفتند، تصورم این بود که آکادمیسین جوان، بزودی 
از راهروه��ای تودرتوی عمارت باب همایون، گیج و 
سرگردان به خانه بازخواهد گشت. تورم بالا، رشد 
منفی، خزانه خال��ی، بازارهای بی ثبات و انتظارات 
زیاد؛ او چگونه می توانس��ت بر این مشکلات فائق 
آید؟ رفته  رفته وزیر دانشگاهی بر اوضاع مسلط شد. 
در س��تاد اقتصادی دولت، حرف های زیادی برای 
گفتن داشت. در وزارتخانه هم جز یکی دو انتصاب 
اشتباه، خطایی مرتکب نش��د. در سیاست گذاری، 
معقول و منطقی نشان داد جز اینکه برای امضای 
برخی مصوبات، وسواس نشان داد. علی طیب نیا در 
مجموع به سهم خود در کاهش تورم و بازگرداندن 
ثبات به اقتصاد ای��ران تلاش زیادی کرد. او قبل از 
اینکه وزیر ش��ود، تنها یک استاد اقتصاد کلان بود. 
امروز اما یک اقتصاددان با تجربه است. اجازه دهید 
کمی از خصلت هایش بنویسم. مردی ساده و موقر 
با دانش��ی انبوه و س��عه صدری مثال زدنی. در این 

س��ال ها کمتر عصبانیتش را دی��دم و کمتر حرف 
غیرمنطقی از او ش��نیدم. در دورانی که مسؤولیت 
برگزاری شورای گفت وگو را داشتم، همواره خوش 
قول و منظم بود. از ش��ورای گفت وگو تا ش��ورای 
اقتصاد، ستاد اقتصاد مقاومتی، شورایعالی صادرات، 
ش��ورایعالی بورس، ش��ورایعالی خصوصی سازی، 
شورای واگذاری اصل 44 و کمیته مقررات زدایی و 
ده ها جلسه ای که وزیر اقتصاد محکوم به شرکت در 
آن است، همواره سر ساعت حاضر می شد. شنبه ها 
با نشس��ت ش��ورایعالی واگذاری اصل 44 ش��روع 
می ش��د. حرص خوردن های��ش را هرگز فراموش 
نمی کنم. هر دو بعد از جلس��ه قرص می خوردیم. 
دوشنبه ها در نشست شورای اقتصاد یا ستاد اقتصاد 
مقاومتی، همدیگر را می دیدیم. نشست های متعدد 
دیگری هم داش��تیم. تا آنجا که شاید ماهی 6 یا ۷ 
بار می دیدمش و همواره از خود می پرسیدم چگونه 
می تواند اینقدر منظم و دقیق برنامه هایش را تنظیم 
کند؟ تنها ایراد طیب نیا ش��اید کم تجربگی اش در 
تنظیم برخی مناسبات بود. شاید حرف هایی را زد 
که نباید می زد. ش��اید دست به قلم هایش بموقع 
نبود و شاید هم از دید بزرگان، کم »هماهنگ« بود. 
هرچه هست علی طیب نیا دیگر وزیر نیست. او وزیر 
خوبی بود. »طبیب تورم« را خوب استقبال کردیم. 

بیایید بد بدرقه اش نکنیم.

رمزگشایی رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران از اینکه چرا وزیر اقتصاد دولت یازدهم جایی در دولت دوازدهم ندارد

طیب نیا حرف هایی زد که نباید می زد!
دولتی ها اعلام کردند طیب نیا ناراحتی قلبی دارد درحالی که یک مقام وزارت اقتصاد این موضوع را بشدت تکذیب کرده است
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خودرو

تره بار

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره 
به مشکلات تقاضا برای تولیدات 
داخلی در بازار گفت: کارشناس��ان میزان تقاضا و 
قدرت خرید مردم را حتی از 1۰ س��ال گذش��ته 
نیز کمتر می دانند. به گزارش تسنیم، غلامحسین 
شافعی در دیدار با شریعتمداری، وزیر پیشنهادی 
دولت دوازدهم در محل اتاق بازرگانی ایران اظهار 
داشت: در کشور ما یکی از معضلات بخش تولید 
کاه��ش تقاضای داخلی و نبود قدرت خرید مردم 
است که کارشناس��ان این میزان تقاضا را حتی از 
1۰ س��ال گذشته نیز کمتر می دانند. وی افزود: با 
حرکت های جدیدی که در تعامل با اقتصاد جهانی 
مطرح اس��ت باید در کنار دفاع از افزایش داخلی 
صادرات را رونق دهیم. وی ادامه داد: آمارها نشان 
می دهد وضع مناس��بی از لحاظ تجارت فرامرزی 
نداریم و برآورد شده اس��ت که تنها ۰/24 درصد 
از تج��ارت جهانی را در اختیار داریم این در حالی 
است که قابلیت های ما بسیار بیشتر است. شافعی 

با بیان اینکه تولید ما وضعیت 
خوبی ن��دارد، خطاب به وزیر 
دولت  صم��ت  پیش��نهادی 
)ش��ریعتمداری(  دوازده��م 
تصری��ح ک��رد: همانطور که 
خودت��ان نیز می دانید حال و 

روز تولید کشور مناسب نیست. رهبر معظم انقلاب 
بر بخش تولید تاکید دارند و در برنامه ششم توسعه 
نیز بالاترین س��هم اشتغال در موضوع تولید دیده 
شده اس��ت. وی با اشاره به اینکه برنامه های اصل 
44 قانون اساسی به درستی اجرا نشده است، گفت: 
امیدواری��م رانت در دول��ت دوازدهم از بین برود و 

برای فعالان اقتصادی شرایط یکسانی ایجاد شود.
شریعتمداری کارهای نعمت زاده را تکرار نکند ■

در همی��ن حال رئیس کمیس��یون توس��عه 

بازرگان��ی  ات��اق  ص��ادرات 
ایران ضم��ن ارزیابی گزینه 
پیشنهادی وزارتخانه صنعت، 
معدن و تج��ارت تاکید کرد 
که وزیر ای��ن وزارتخانه باید 
معاون��ان متخصصی را برای 
بخش های مختلف انتخاب کند تا مشکلات دوره 
قبل تکرار نش��ود. سیدرضی حاجی آقامیری در 
گفت وگو با ایس��نا اظهار داشت:  وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از ۳ وزارتخانه تشکیل شده است 
که متاسفانه در دولت یازدهم بخش تجارت آن 
فراموش شد و صدماتی هم از این بابت دید. وی 
ادامه داد: مس��اله اصلی در مدیری��ت وزارتخانه 
است. برای اداره وزارتخانه نیاز نیست که حتما ۳ 
وزیر حضور داشته باشند و یک وزیر هم می تواند 

وزارتخانه را اداره کند. به طور کلی برای اینکه به 
هر ۳ بخش توجه ش��ود و هیچ کدام از بخش ها 
مورد غفلت ق��رار نگیرد باید معاونان متخصصی 
ب��رای هر یک از این ۳ بخش انتخاب ش��ود که 
بتوانند خودش��ان به جای وزیر عمل کنند؛ اگر 
وزیر پیش��نهادی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به این ش��کل عمل کند با توجه به سابقه خوبی 
که در ام��ر وزارت بازرگان��ی در دوره اصلاحات 
داشته است، می توانیم امیدوار باشیم که شرایط 
از دوره قبل بهتر باش��د اما اگر اینگونه نباشد و 
وزارتخانه به شکل رئیس محور اداره شود و همه 
چیز به یک نفر ختم ش��ود و تقس��یم کار وجود 
نداش��ته باش��د، این احتمال وجود دارد مشکلی 
ک��ه در دوره قبلی به وجود آمد و بخش تجارت 
وزارتخان��ه لطمه دید این بار برای بخش صنعت 
ی��ا معدن ب��ه وجود  آی��د، چون عملک��رد آقای 
ش��ریعتمداری قب��لا در عرصه عم��ل در حوزه 

بازرگانی مورد محک قرار گرفته است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران: 

قدرت خرید مردم از 10 سال پیش هم کمتر شده است
اتاق

وزارت نیرو زیاده خواهی می کندنگران اجرای درست قرارداد جدید رنو هستیم
دبی��ر انجم��ن صنای��ع همگن 
قطعه سازان خودرو با اعلام اینکه 
در حال حاضر قطعه سازی کشور نیازمند ۳ میلیارد 
یورو سرمایه گذاری ارزی و 1۰ هزار میلیارد تومان 
س��رمایه گذاری ریالی اس��ت، گفت: نگران اجرای 

درس��ت ق��رارداد جدید رنو 
هستیم. آرش محبی نژاد در 
گفت وگو با تس��نیم، با اشاره 
به اینکه ق��رارداد جدید رنو 
روی کاغ��ذ خ��وب اس��ت و 
تمام ش��روط وزارت صنعت 

و منافع ملی رعایت ش��ده است، اظهار داشت: ما 
نگران این هستیم که اجرای این قرارداد بین المللی 
آن هم با این س��طح از سرمایه گذاری با ابهاماتی 
همراه ش��ود زیرا هنوز ضمانت ه��ای اجرای این 
قرارداد مشخص نیس��ت. وی با بیان اینکه  هنوز 
مشخص نیست بعد از تغییر دولت یا وزرا مفاد این 
قرارداد به صورت دقیق اجرایی خواهد ش��د یا نه، 
افزود: ما نگران داخلی سازی 4۰ درصدی و حتی 
۷۰ درصدی محصولات در این قرارداد  هس��تیم 
زیرا به تجربه ثابت ش��ده با وجود اسناد بالادستی 
ق��وی، دولت  و مجل��س این اس��ناد را به صورت 
سلیقه ای اجرا کرده اند. دبیر انجمن صنایع همگن 
قطعه س��ازان خودرو تصریح ک��رد: امروز صنعت 
قطعه سازی کشور با مش��کلات متعددی روبه رو 

است که در این زمینه برای رفع مشکلات و اجرای 
قراردادهای جدید داخلی سازی باید زیرساخت های 
لازم انجام ش��ود. به همین منظور اعلام می کنیم 
در حال حاضر صنعت قطعه سازی کشور نیازمند 
۳ میلی��ارد یورو س��رمایه گذاری ارزی و 1۰ هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری 
ریالی اس��ت. محبی ن��ژاد با 
بیان اینکه براس��اس قرارداد 
جدی��د رن��و بای��د ت��ا اواخر 
س��ال 9۷ داخلی س��ازی 4۰ 
درصدی انجام ش��ود، گفت: 
در برنامه ریزی ه��ا داخلی س��ازی ۷۰ درصدی آن 
هم ظرف ۳ س��ال تدوین ش��ده که به اعتقاد ما 
برای رسیدن به این رقم باید از همان روز امضای 
قرارداد روند داخلی س��ازی آغاز شود تا بتوانیم به 
برنامه ریزی ها دست پیدا کنیم.  گفتنی است هفته 
گذشته قرارداد همکاری میان رنو و ایدرو در تهران 
به امضا رسید. در این قرارداد تعهد شده که حدود 
۳۰۰ هزار دستگاه خودرو تولید شود که در فاز اول 
تولید15۰ هزار دس��تگاه در دستور کار است  و تا 
س��ال 2۰24 به ۳۰۰ هزار دس��تگاه خواهد رسید. 
همچنین رنو در این مش��ارکت متعهد به صادرات 
۳۰ درصد محصولات ش��ده است. در حال حاضر 
15 قطعه ساز ایرانی با رنو همکاری می کنند که قرار 

است این میزان به 6۰  قطعه ساز برسد.

عضو هیات مدیره شرکت عمران 
پردیس با بیان اینکه وزارت نیرو 
در بحث زیرس��اخت های واحدهای مس��کن مهر 
زیاده خواهی می کند، گفت: قیمت مسکن مهر نهایی 
شده و هیچ بحثی درباره افزایش قیمت ها نداریم. 

ب��ه گزارش تس��نیم، ابراهیم 
نظری نی��ا درب��اره واحدهای 
مسکن مهر پردیس اظهار کرد: 
 یکسری از واحدهای مسکن 
مهر ف��از ۸  مع��ارض دارد و 
ممکن است تکمیل واحدها 

تطویل شود اما براساس برنامه همه واحدهای فاز 
۸ تا پایان سال به اتمام می رسد. وی با بیان اینکه 
2 پیمان��کار این فاز کار را رها کرده اند، تاکید کرد: 
همه قیمت های مس��کن مهر پردیس نهایی شده 
و بحثی درب��اره افزایش قیمت ه��ا نداریم و هیچ 
کس نمی تواند در این رابطه ادعایی داش��ته باشد. 
وی دلی��ل رها کردن پیمانکاران را بدهکار بودن و 
مشکلات شخصی اعلام کرد و گفت: فاز ۸ شامل 
2۸ هزار واحد است که تاکنون ۳5۰۰ واحد از این 
فاز افتتاح شده اس��ت. عضو هیات مدیره شرکت 
عمران پردیس یادآور شد: احداث زیرساخت های 
مربوط به آب، برق و... به عهده شرکت عمران است 
و این کار انجام شده،  این در حالی است که وزارت 
نیرو از تحویل این شبکه ها به دلیل دریافت مبالغی 

اضافه که زیاده خواهی اس��ت،  خودداری می کند. 
وی ادام��ه داد: برای همین ادارات خدمات رس��ان 
با مشارکت مش��اوران وزارت نیرو،  متاسفانه برای 
تحویل این شبکه ها مبالغی را می خواهند. این در 
حالی اس��ت که ما توانای��ی پرداخت هیچ مبلغی 
را نداری��م. براس��اس قان��ون 
شهرهای جدید، شرکت های 
خدمات رس��ان و وزارت نیرو 
موظف هس��تند مانند همه 
ش��هرها خدم��ات را با همان 
ن��رخ و همان کیفی��ت ارائه 
کنند. همچنین مدیرعامل شرکت عمران پردیس 
از بازپرداخت اضافه واریزی متقاضیان مسکن مهر 
پردیس خبر داد و با اش��اره به دس��تگیری برخی 
افراد به جرم اخاذی میلیاردی از متقاضیان گفت: 
برخی پیمانکاران مسکن مهر برای متقاضیان کیسه 
دوخته اند. سعید غفوری با بیان اینکه وضعیت 14 
ماه پیش مسکن  مهر پردیس با امروز بسیار متفاوت 
اس��ت، اظهار کرد: هم اکن��ون 11 پیمانکار فاز ۸ 
پروژه ها را به مرحله افتتاح رسانده اند و 1۰ پیمانکار 
دیگر نیز ح��دود 2۰۰۰ واحد این فاز را تا 1۰ روز 
آینده آماده افتتاح می کنند. وی بیان کرد: به بانک 
تعهد داده ایم که پایان کار واحدها را اخذ می کنیم 
و بانک مسکن در قبال این تعهد با دریافت سفته 

روند فروش اقساطی واحدها را باید انجام دهد.

خانهصنعت

گمرک

بیمه


